
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

V březnu se poprvé sejdou nově 
zvolení a jmenovaní delegáti 
diecézní synody.

„Pustit na chvilku kormidlo 
a nechat řídit Ducha svatého 
nás může dovést úplně jinam, 
než si myslíme, ale o to víc se na 
to těším a jsem fakt napjatá,“ 
říká členka synodní rady Zuzana 
Lášková.
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Postní plátno v katedrále sv. Bartoloměje zahalující bývalý hlavní oltář.



napište nám na synoda@bip.cz a budeme vám jednouměsíčně zasílat informace amodlitební úmysly

"Proto se navzájem povzbuzujte a buďte jeden druhému oporou, jak to již činíte." (1 Sol 5,11)

Modlitební síť
přímluvců

synoda.bip.cz

• osobní modlitbou
• společnou přímluvou

Buďte součástí naší diecézní synody a podpořte ji
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Když se mě někdo zeptá, zda jsem si dala 
novoroční předsevzetí, odpovídám vždy stej-
ně: „Nebudu kouřit.“ „Ty kouříš?“ znejistí ti, 
kteří mě moc neznají. Uznávám, že je to ode 
mě (celoživotní nekuřačky) poněkud zbabělé, 
postní výzva jistě vyžaduje svědomitější přístup. 
Motivace k postnímu předsevzetí se mi ovšem 
hledá snáze. Nejenže je postní doba kratší než 
kalendářní rok, ale je také zasazena v kontextu: 
jde o střípek Příběhu, který dává smysl pouze 
v celku. Právě na Popeleční středu si nejvíce 
uvědomuji a užívám, jak barvitě katolická 
tradice a liturgie zrcadlí rozmanité stránky naší 
existence: s popelem na čele a se sklopenou 
hlavou přistupujeme k hostině, abychom si 
připomněli, že jsme milováni, byť, jak už tušíme, 
svá ještě čerstvá předsevzetí možná nedodržíme. 

Měli bychom si během postní doby něco 
odříkat? Slovo odříkání se mi vždy příčilo, výraz 
ukáznit se mi přijde výstižnější. Ani pro mě není 
tou největší výzvou nejíst maso; mám raději 
zeleninu a naštěstí nepamatuji přídělové lístky 
ani dlouhodobý nedostatek potravin. I letos 
mi jistě prospěje omezit sladké, ale zdá se mi, 
že spíše než nezdravé potraviny škodí mému 
vztahu s Bohem nezdravé myšlení, zejména 
o sobě samé. Možná jsem postní výzvu převrátila 
naruby a postavila na hlavu: snažím se netýrat 
se přehnanými nároky na dokonalost, zbytečně 
se nehnípat ve svých (ani cizích) zraněních, 
nesrovnávat se s ostatními. Snažím se přijmout 
a neskrývat, že tu šedou skvrnu z mého čela 
může smýt jen Boží milosrdenství.

Jana Lazarová
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Světový den zasvěcených osob
Světový den zasvěcených osob připadá na 2. únor. V sobotu před tímto datem se sešli řehol-

níci a řeholnice v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni. Při mši svaté, kterou sloužil plzeňský biskup 
Tomáš Holub, obnovili své sliby.

Co se stalo
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Requiem za oběti střelby na Filozofické fakultě UK
Zádušní mši za oběti střelby na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy sloužil plzeňský biskup 

Tomáš Holub v plzeňské katedrále sv. Bartoloměje . Přítomni byli zástupci akademické obce 
Západočeské univerzity a Univerzity Karlovy a také bezpečnostních sborů. Hudebně mši svatou 
doprovodily spojené soubory Kolegium pro duchovní hudbu Klatovy, Consortium musicum 
Plzeň a studenti Ústavu hudební vědy FF UK v Praze.

Seminář pro zemědělce
V pátek 9. února se v sále ve farním areálu Koinonia Jan Křtitel v Plzni-Liticích konal druhý 

ročník semináře pro zemědělce o udržitelném hospodaření, který organizovalo Biskupství 
plzeňské. Přednášející seznámili přítomné i diváky on-line přenosu s mnoha tématy týkající se 
ekologického zemědělství od problematiky změny klimatu až po konkrétní příklady udržitel-
ného chovu hospodářských zvířat a pěstování plodin. Videozáznam z celého dne najdete na 
www.bip.cz/seminar24.

Světový den nemocných
Na památku Panny Marie Lurdské 11. února připadá Světový den nemocných. V roce 1992 ho 

vyhlásil papež sv. Jan Pavel II. Během celého měsíce února probíhaly po celé diecézi mše svaté 
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s udílením svátosti Pomazání nemocných. Biskup Tomáš navštívil 16. února Nemocnici Domažlice. 
Za doprovodu místního nemocničního kaplana P. Wojciecha Pelowskiho se setkal s vedením 
nemocnice, personálem i pacienty. V nemocniční kapli pak slavil společně s pacienty eucharistii.

Minifor
Minifor a Minitab jsou akce, které v diecézi před léty začal organizovat františkán br. Juniper 

a tak je na co navazovat. Jsem rád, že se Minifor podařilo po jisté pauze opět vzkřísit a že se na 
něm sešla dobrá parta jak účastníků, tak organizátorů. Formace a vzdělávání ministrantů i jejich 
vzájemné setkávání jsou nezbytně potřeba, a tak doufám, že příště se sejdeme v ještě větším 
počtu než letos.

Honza
Dvanáct ministrantů se sešlo ke společnému růstu a prohlubování vztahů s Bohem i mezi sebou. 

Na programu nechyběl nácvik na ministrování při nedělní mši svaté v katedrále, kterou tak svou 
službou pěkně zpestřili. Po mši jsme se zúčastnili objímání katedrály, což mělo veliký úspěch.

Jak říjají sami účastníci: Bylo to boží; hodně mě to bavilo; super.
A nejlepší zážitek? Nejvíc jsem si užil mši svatou; ministrování v katedrále; hraní her.

Maraton Pána prstenů
Premietanie Pána prsteňov som sa zúčastnila prvýkrát minulého roku, už vtedy sa mi nápad 

samotný, ale aj praktická realizácia, veľmi zapáčil a tešila som sa na pre mňa druhý ročník.
Ten už je za nami a bolo to naozaj skvelé. Filmy opäť nesklamali, zorganizované to bolo výborne. 

Pozerať film spoločne má vždy svoje špeciálne čaro. Pre mňa to bolo o to silnejšie že sme sa 
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tam zišli prevažne ľudia, ktorí sa už dlhšie poznáme z rôznych spoločenstiev. Takže sme nejak 
prirodzene vytvorili nadšené spoločenstvo divákov Prsteňa, zdieľali sme radosť, jedlo aj vtipné 
komentáre k scénam z filmov. Na premietanie prišlo aj zopár úplne nových ľudí s ktorými som 
sa tak mohla zoznámiť ja, a oni s DCM. 

Samotné filmy som si veľmi užila, dobre mi padlo produktívne si oddýchnuť si po celom týždni. 
Nebolo to totiž len také tupé pozeranie na obrazovku, ale práve naopak. Tolkien vložil do svojho 
diela veľmi veľa kresťanských obrazov, skúsenosti s duchovnými bojmi a životom ako takým. 
Bolo to pre mňa veľmi obohacujúce vidieť film po roku, kontemplovať svoj život, skúmať svoje 
svedomie a nechať sa inšpirovať postavami v ich vytrvalosti v dobrom a v boji so sebou samým aby 
to nevzdali a nestratili nádej. Už teraz sa teším o rok na ďalší ročník premietania Pána prsteňov.

Lucka
Letošní maraton Pána prstenů, který proběhl na DCM v Plzni, byl pro mě již třetím ročníkem.  

Moc se mi líbila vysoká účast stejně „bláznivých“ lidí, kteří chtěli prožít těch 12 hodin společně 
(pozn. red. všechny tři prodloužené díly dohromady mají skoro 12 hodin). Nejvíce nás bylo za 
Společenství svatého Josefa a Vysokoškolskou Horu. Jeden kamarád byl tak zapálený, že si 
donesl i všemožné jídelní rekvizity. 😃 Pán prstenů má i duchovní přesah, který jsme rozvíjeli na 
nadcházejícím spolču. Líbilo se mi, že i když ten příběh znám, měla jsem možnost dozvědět se 
mnoho dalších detailů, které tam jsou ukryty. Za mě osobně to byl nejlepší ročník a jako velký 
fanoušek se už těším na další 😃

Terka

Deskoherní neděle
Deskohraní na DCM bylo velmi dobrou příležitostí pro socializaci. Každý jsme si zde našli něco, 

co nás bavilo. Deskohraní však také nabídlo skvělou příležitost si vyzkoušet nejrůznější deskovky, 
se kterými bych se jinak nemusel ani potkat.

Pavel
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V Nýrsku dne 18. února 2024

Milé sestry, milí bratři, milý Otče Ryszarde,
jste v pořadí třetí farností klatovského vikariátu, 

ve které v krátké době po sobě konám kanonic-
kou vizitaci. Tedy dalo by se předpokládat, že 
bude probíhat relativně rutinně. Pro mne jako 
vizitujícího biskupa je to další v řadě standardních 
návštěv farnosti, pro patera je výhodou, že již 
od svých kolegů kněží z klatovského vikariátu 
slyšel, co se očekává a jak to probíhá. Nicméně 
vizitace Vaší farnosti je přesto výjimečná. 

Jistě i její součástí byly obvyklé body jako 
rozhovor se starosty a starostkami. Na tom 

nýrském bych vyzdvihl s velkým poděkováním 
nejen zájem všech spolupracujících starostů  
o rozhovor a setkání s biskupem, nejen přátel-
skou a velmi vstřícnou atmosféru, ale také vším 
prostupující otevřený až kamarádský vztah mezi 
vedením jednotlivých obcí a panem farářem 
Potęgou. Rád touto cestou také vyjadřuji všem 
samosprávám velké poděkování za vstřícné 
převzetí zodpovědnosti či spoluzodpovědnosti 
za péči o naše kostely. Mám velkou radost, že i 
nádherný mariánský kostel v Týnci již má před 
sebou budoucnost díky zařazení do plánu 
záchrany architektonického dědictví garantova-
ného ministerstvem kultury. Mohu jen s radostí 

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací v únoru vydal do 
farnosti Nýrsko. Níže vám předkládáme jeho dopis, který adresu-
je do této farnosti.

Dopis do farnosti         Nýrsko
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konstatovat, že v oblasti péče o kostely, do které 
jsou zapojeni všichni, je situace ve Vaší farnosti 
opravdu nadstandardní. 

K relativně obvyklým součástem vizitace 
patří i setkání s dětmi ať už ve škole – a já moc 
děkuji za ukázky jak technické, tak krajkářské 
dovednosti, kterou jsem mohl obdivovat i za  
doprovodu pana starosty ve škole ve Strážově, 
nebo na faře. Na té nýrské jsem zažil jednu 
hodinu náboženství. I ta pro mne byla radostí 
a věřím, že Vám děti i dnes po více než dvou 
týdnech budou schopné díky ní vysvětlit, 
kdo že je to biskup a proč nosí berlu, mitru 
a prsten.

Obvyklá, ale to vůbec neznamená, že ne mi-
mořádná, byla má návštěva stářím zkoušeného 
manželského páru pana a paní Pajerových 
v Petrovicích. Mohli jsme si spolu prohlédnout 
diecézní kalendář i pomodlit se desátek růžence, 
a já jsem velmi ocenil, s jakou láskou se o své 
seniory rodina naplno stará. Skláním se před 
náročnou službou paní Pajerové mladší a celé 
rodině děkuji za dobrý příklad. 

No ale tím se již dostávám k neobvyklostem 
a mimořádnostem této vizitace. Tou první byl 
oběd u sester františkánek ve Strážově. Bylo to 
vlastně poprvé a možná i naposledy, kdy součástí 
vizitace bylo setkání s řeholní komunitou. Ale bylo 

Dopis do farnosti         Nýrsko
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to tak moc dobře, protože sestry františkánky 
nejen bydlí a žijí ve farnosti. Ony jsou do života 
Vašeho zdejšího farního společenství přímo 
vrostlé, takže je bez nadsázky možné říci, že 
žijí s farností a pro farnost. A to se neprojevuje 
pouze obrovskou velkorysostí, s kterou na sebe 
vzaly náklady na opravu a rozšíření farní budovy 
ve Strážově, za což jim moc a moc děkuji, ale 
především tím, že se staly přirozenou, radostnou  
a také výkonnou a obětavou součástí Vašeho 
společenství. To je něco mimořádného a já 
z toho mám velikou radost. 

Mimořádnost vizitace v Nýrsku však pokra-
čovala i v atmosféře podvečerního setkání 
nejprve se zástupci farnosti, kteří se scházejí 
při modlitbách matek či se modlí v Nýrsku nad 
Písmem svatým. Slyšel jsem o mnoha radostech 
z Vašeho farního života, slyšel jsem o plesu 
svatých, o pořádaných výletech, o aktivním za-
pojení do letošní opět rekordní Tříkrálové sbírky,  
o společném slavení Velikonoc, o poutích do 
Strážova k úctě svatého Jana Pavla II., o fungující 
knihovně na faře, kde se pravidelně setkáváte 
i na kafe po mši svaté. Bylo toho spousta. 

A když jsem se pak ale zeptal, co že místní 
farní společenství trápí, tak zazněla jen jedna, 
ale o to větší obava: co bude dál, když Otec 
Ryszard odchází? Na co se máme připravit? 

Vy už nyní to zásadní víte. Knězem, který 
přijde do Nýrska po Pateru Potęgovi, bude  
bývalý administrátor z Plánice a následně ge-
nerální vikář plzeňské diecéze Otec Josef Žák. 
Skvělý kněz a vynikající duchovní průvodce. Také 
ale kněz se zdravotními omezeními, pro kterého 
je nemožné převzít celou farní správu tak, jak 
to je obvyklé. Proto jsem ve velmi intenzivním 
a otevřeném hovoru s Vaší pastorační radou 
nastínil cesty, které jsou řešením této situace. 
A jsem přesvědčen, že je to řešení skvělé a pro 
všechny obohacující. Velkou roli v něm hrají 
naše sestry františkánky. Po dohodě s vedením 
kongregace zde od podzimu bude působit trio 
mladých sester: sestry Alžběta a Anežka, které již 
znáte, a také sestra Edit, která se vrátí z Olomouce.  
Nesmírně oceňuji tuto nabídku františkánek, že 
zde dají důvěru mládí, aby společně s Otcem 
Josefem a Vámi všemi převzali iniciativu v životě 
z evangelia a v jeho hlásání. 
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Vaším úkolem v této nové situaci bude nalézt 
mezi Vámi člověka, který by převzal zodpověd-
nost za farnost po materiální stránce a společně 
s Otcem Josefem a sestrami tvořil farní tým. 
Mluvili jsme již o tom s farní radou a naléhavě 
Vás vybízím, abyste společně přemýšleli, koho 
byste mohli oslovit a komu dát důvěru. Jsem 
domluven s pastorační radou, že v brzké době 
sem do Nýrska pozve Otce Josefa Žáka, abyste 
mohli společně s ním a se sestrami začít pře-
mýšlet o konkrétních krocích, které Vás čekají 
a na které se, myslím, opravu můžete těšit. 

Sestry a bratři, cesta, kterou se z mého rozhod-
nutí Vaše farnost vydává, je cesta nová, cesta, 
která zcela odpovídá pojetí synodní církve, tedy, 
jak říká papež František církve pro 21. století.  
Je to místní církev – farnost, ve které je třeba, 
aby převzali zodpovědnost a byli ochotni se 
podílet mnozí, aby vše neleželo jen na faráři, jak 
jsme byli v minulosti zvyklí. Je to místní církev 
– farnost dospělých mužů a žen, kteří jsou, jak 
říká papež František, zároveň učedníky, kteří 
naslouchají Božímu slovu a berou ho vážně 
a zároveň i apoštoly, tedy těmi, kteří se aktivně 

podílejí na tom, aby zvěst o dobrém Bohu se 
mohla šířit v prostředí, kde žijí a kde jsou doma. 

Sestry a bratři, věřím Vám, spoléhám na Vás, jste 
pro mne a nejen pro mne nadějí do budoucna.

Nemohu svůj dopis ale zakončit jinak než 
velkým poděkováním Otci Ryszardovi. To on 
Vás během těch dlouhých 13 let svojí kněžskou 
a pastýřskou službou připravil na tento okamžik 
dospělosti. To on nastartoval mnohé, na co je 
možné nyní navazovat. 

Otče Ryszarde, ještě se s Vámi neloučím, spo-
léhám na Vás, že budete průvodcem, rádcem 
i inspirátorem na cestě k nové etapě života této 
Vámi milované farnosti. Ale chci Vám již nyní 
moc děkovat a jsem moc rád, že 13 let Vašeho 
kněžského života jste věnoval sestrám a bratřím 
v našem Nýrsku. Bůh Vám odplať vše dobré, co 
jste zde vykonal. 

A ať Vás i celou tuto farnost i nadále provází 
Boží požehnání. 

Žehnám Vám ve jménu Otce i Syna i Ducha 
svatého.

Váš biskup Tomáš
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Jde o vůbec první prosbu v modlitbě Otče 
náš. A nedá se říct, že se začíná právě zlehka a 
snadno. Ani s jedním ze dvou základních slov 
této prosby si totiž dnes často nedokážeme 
poradit. Chybí nám kulturní a myšlenkové 
pozadí tehdejší doby. 

Jméno je dnes pro nás obvykle jen pouhým 
označením, které se často vybírá podle právě 
probíhající módy. Jenže v biblické a semitské 
kultuře vůbec jméno nejen označuje jedince, 
ale zároveň v sobě toho, koho označuje, také 
nese, obsahuje. Jméno je osoba sama, pří-
tomnost sama. 

Když anděl Gabriel ohlašuje Marii, že se syn, 
kterého počne z Ducha svatého, bude jmenovat 
Ježíš, což znamená: Bůh spasí, Bůh zachraňuje, 
tak tím zároveň říká, že právě v Ježíši se Bůh 
jako Spasitel také prokáže. Když se označujeme 
znamením kříže a říkáme přitom: Ve jménu Otce 
i Syna i Ducha svatého, tak tím nejen pojme-

nováváme jednotlivé Božské osoby, ale my do 
tajemství jejich života přímo vstupujeme, ocitáme 
se v Bohu a Bůh v nás. Takovou moc má jméno!

A co teprve svatost?! Ta bývá obvykle ještě 
daleko větším problémem! Míváme o ní totiž 
prapodivné představy. Nám totiž při jakémkoliv 
tvaru tohoto slova okamžitě naskočí především 
morální pojetí: svatý je ten, kdo je dokonalý 
z hlediska dodržování mravních předpisů! Svatý 
je pro nás často ten, kdo tedy dělá to a to, nebo 
spíše ten, kdo nedělá to a to… Ale svatost není 
plodem etiky. Bylo by absurdní si myslet, že Bůh 
je svatý, protože dokonale dodržuje Desatero. 
Ovšem sochy a obrazy světců v našich koste-
lích nám obvykle k jinému uchopení svatosti 
nenapomáhají: strnulé postavy, sepnuté ruce, 
oči v sloup, bledé až namodralé tváře…

Navíc je tu další komplikace: Posvěť se jméno 
tvé… Tedy posvěť se ty sám, jak jsme si právě 
vysvětlili. Jenže pokud je Bůh už svatý – a on 

Teologické okénko  
Rok s modlitbou Otče náš

V letošním roce se v této rubrice věnujeme modlitbě Otče 
náš, kterou nám po jednotlivých částech představují kněží 
plzeňské diecéze.
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Posvěť se jméno tvé...  P. Vlastimil Kadlec OMI

je dokonce ten jediný opravdu svatý – tak proč 
žádat o to, aby se ještě posvětil? Tvar slovesa 
posvětit je původně v trpném rodě, tedy ať je tvé 
jméno posvěceno, ať jsi posvěcen. V biblickém 
jazyce posvětit znamená dovolit svatosti, která 
už je přítomna, aby vyplynula na povrch, aby se 
ukázala. Bůh už svatý je, ale musí se jako svatý 
také ukázat na našich životech. 

A dostáváme se k jádru naší prosby. Jak se tedy 
v nás má Bůh jako svatý projevit? Někde jsem 
kdysi četl, že ve starověku se za svaté (hagios) 
označovali tři kategorie lidí: hrdinové, básníci 
a kněží. Co mají společného, v čem jejich „svatost“ 
spočívá? Hned na první pohled je patrné, že s mo-
rálkou tu neuspějeme… Členové těchto skupin 
jsou obvykle nositeli něčeho „navíc“, něčeho, co 
do běžných situací a vztahů přináší něco navíc. 
Hrdina vstoupí do určité dějinné situace, promění 
poměr sil, a historie tak nabere jiný směr. Básník 

je ten, kdo slovem tvoří novou skutečnost. Dříve 
nemyslitelným pospojováním jmen, a tedy věcí 
samotných, vytváří novou logiku, nové smýšlení. 
A pro kněze je tím něčím navíc snad oběť, skrze 
kterou vstupuje do dialogu posvátno s všedností. 

Svatost bychom tedy mohli označit jako „to 
navíc“, co v posledku patří jen Bohu, který jediný 
je svatý, „to navíc života“, o které se s námi ale 
dělí: „Buďte svatí, neboť já jsem svatý“ (1Petr 1,16). 

Posvěť se jméno tvé tedy znamená: ať přijde to 
navíc, co si sám dát nemůžu; ať přijde to navíc, 
co dá mému životu chuť; ať i skrze mě přijde 
Boží způsob tvoření světa a života: nekonečné 
milosrdenství, nezištná láska, nikdy nekončící 
odpuštění, radost navzdory všemu…

Posvěť se jméno tvé znamená tedy prosit Boha, 
aby nám dal Boha. Jde o Ježíšovu prosbu, aby 
byl Otec opravdu brán vážně, aby se v mém 
životě projevoval takový, jaký je.



14 Pastorační centrum

Víkend pro matku a dceru 
• Pro matky s dcerami ve věku 12–18 let
• Uskuteční se v termínu 17.–19. 5. 2024 v Březí u Čachrova, více informací na www.bip.cz/

matkaadcera

Noc kostelů
• 1. února bylo spuštěno přihlašování kostelů a modliteben na webu www.nockostelu.cz
• V rámci přihlášky je možné si objednat materiály.
• V letošním roce se upouští od celorepublikového motta, které nahradí jednotné téma. Letos 

organizátoři zvolili téma SRDCE.
• V naší diecézi k tomuto tématu přidáváme ještě téma zvony. Bližší informace na webu Noci 

kostelů nebo u koordinátorky: Ludmila Němečková, nockostelu@bip.cz, tel. 731 619 698

Vzdělávání pastoračních asistentů, akolytů,  
lektorů a katechetů
• 16. března proběhne Postní duchovní obnova s P. Šebestiánem Smrčinou, OFM;
• přihlašování do 13. března na e-mailu pastoracni@bip.cz

Před rokem bylo vyhlášeno Milosrdenství pro rozvedené. Několik páru nastoupilo do procesu 
rozlišování s vybraným misionářem milosrdenství, a zatím jednomu páru bylo biskupem Tomášem 
uděleno rozhodnutí o trvalém aktu milosrdenství, tj. přijímat svátosti (smíření a eucharistii). Více 
o Milosrdenství pro rozvedené najdete na www.bip.cz\milosrdenstviprorozvedene.

Pastorační centrum  
informuje
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V Diecézi plzeňské znovu padl rekord Tříkrálové sbírky. 
Děkujeme!

Koledníci během prvních čtrnácti dnů nového roku, kdy probíhalo koledování do kasiček, 
vybrali od dobrých lidí přes 7 milionů a tři sta tisíc korun. Je to o více než 640 tisíc korun vyšší 
výsledek než v předchozím roce, kdy byl v Diecézi plzeňské vyhlášen rekord. 

Kasiček bylo na obecních úřadech rozpečetěno a přepočítáno 1 509, v porovnání o 49 po-
kladniček více než v roce 2023. I s dosavadními dary z on-line koledy a bankovních převodů 
činí výtěžek ke dni uzávěrky Zpravodaje 7 640 648 korun. Všem dárcům, koledníkům a místním 
organizátorům děkujeme. Díky nim budou moci být naplněny záměry pomoci, kterých bylo 
před zahájením sbírky vypsáno více než 50 a jsou zveřejněny na webu Diecézní charity Plzeň, 
stejně jako podrobné výsledky koledy z jednotlivých koledních míst. Pomoc tak budou moci 
využít senioři s omezenou soběstačností, handicapovaní dospělí i děti, matky s dětmi v tísni, 
dlouhodobě nemocní, lidé v hmotné nouzi a mnozí další, kteří se nacházejí v těžké životní situaci 
a nevystačí si s vlastními silami nebo zdroji. 

Tříkrálové sbírce se podařilo překonat loňské maximum také v celonárodních součtech. Do 
více než 27 600 pokladniček vložili dárci 165,23 milionu korun. Je to o necelých 10 milionů korun 
více než loni. Celkově sbírka dosáhla rekordních 172,57 milionů korun. 

Co na výsledek letošní Tříkrálové sbírky říká Jiří Lodr,  
ředitel Diecézní charity Plzeň?

„Je to veliký dar sounáležitosti, blízkosti a ochoty pomáhat. Je to o překonání vlastního pohodlí 
a vyjití na cestu organizátorů, vedoucích tříkrálových skupinek a koledníků. Je to o svědectví 

Z charitního života
v západních Čechách
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udělat druhým radost a přinášet sdílené požehnání do domovů. Je to o ochotě se usmát a podě-
kovat. Je to o tom být ve skupince spolu a vzájemně se podpořit. Je to o tom nezlobit se, pokud 
jsme odmítnuti. Je to o velké službě pro Charitu, která slouží a učí se hodnotově prožívat svoji 
CARITAS, to je láska – Láska Krista ke každému člověku, který potřebuje povzbudit, pohladit, 
podepřít, doprovodit. A naše služby jsou zaměřené na pomoc člověku od narození po narození 
pro věčnost. Je to cesta milosti a já vám všem, kteří toto cítíte jako já, nebo úplně jinak, těm, 
kteří vycházíte na cestu, nebo těm, kteří darujete do kasiček, nebo přes QR kód, nebo on-line 
koledou – s velkou vděčností a s úctou říkám svoje děkuji, že nám společně pomáháte pomáhat.“ 

I v roce 2023 Charita významně pomáhala  
ukrajinským uprchlíkům

24. února to bylo dva roky, co ruská vojska zaútočila na Ukrajinu. Invaze způsobila uprchlickou 
vlnu, kterou jsme pocítili i v naší diecézi. Charity uprchlíkům od začátku poskytovaly všestrannou 
pomoc. 

Během roku 2023 bylo charitami na území diecéze poskytnuto odborné poradenství 1500 uprch-
líkům a 10 500 uprchlíkům byla poskytnuta asistence při jednáních na úřadech, případně jiných 
institucích, jako jsou například zdravotnická či školská zařízení. Uskutečněno bylo 583 kurzů 
českého jazyka. 170 ukrajinských občanů našlo díky pomoci z Charity zaměstnání a 126 uprchlí-
kům bylo zajištěno nebo zprostředkováno ubytování. Na všech uvedených údajích se většinově 
podílela plzeňská Poradna pro cizince, provozovaná Diecézní charitou Plzeň. Poradna zároveň 
poskytuje asistenční služby na Odboru azylové a migrační politiky Ministerstva vnitra v Jagellon-
ské ulici a organizuje činnost Komunitního centra pro ukrajinské uprchlíky v sadech 5. května. 
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I v roce 2023 byla uprchlíkům vydávána potravinová  
a materiální pomoc. Vydáno bylo téměř 2 400 balíčků  
potravin a hygieny.

7. února 2024 se ukrajinské děti docházející do Komunitního centra DCHP zapojily do skautského 
projektu Světlo a teplo pro Ukrajinu, během něhož vytvářely zahřívací svíčky. 

26. února 2024 se v Komunitním centru DCHP konalo setkání ukrajinských uprchlíků u příležitosti 
smutného dvouletého výročí války na Ukrajině. Návštěvníci například využili možnost zabodnout špen-
dlík do mapy Ukrajiny, aby tak ukázali, odkud pocházejí. Napsali zde také vzkazy ukrajinským vojákům 
na frontě a měli příležitost vhodit své poděkování do schránky pro vzkazy lidem v České republice.

Hledáme nové adoptivní rodiče do projektu  
Adopce na dálku

Smyslem projektu je umožnit dětem z nejchudších rodin v Bolívii, Peru a Paraguayi přístup 
k nezbytnému vzdělávání, a dát jim tak naději vystoupit z kruhu chudoby. Tyto děti nezřídka 
vypomáhají rodičům v denní nuzné obživě. Adoptivním rodičem se může stát kdokoli, kdo zvo-
lenému dítěti uhradí příspěvek na vzdělávání, který je vypočten na 7000 Kč pro jeden školní rok. 
(Může být zaplacen i ve splátkách.) Z příspěvku je hrazeno školné, školní potřeby, vč. povinných 
uniforem, v některých případech je z něj zajištěna i potravinová nebo lékařská pomoc dítěti. 
Přestože díky adoptivním rodičům pomáháme stovkám jihoamerických dětí ročně – a během 
let z nich některé již dosáhly vysokoškolského vzdělání – je potřeba podpory v chudinských 
oblastech mnohem vyšší, než zatím dokážeme zajistit.

Podrobnější informace o projektu lze dohledat na www.humanitarni.dchp.cz, pro dotazy 
je k dispozici asistentka projektu Jaroslava Medunová, e-mail: adopce@dchp.charita.cz, 
tel.: (+420) 731 433 058.

Besedy o rozvojové pomoci v Jižní Americe
Nejen o projektu Adopce na dálku, ale i o dalších rozvojových projektech koordinovaných 

Střediskem rozvojové spolupráce Diecézní charity Plzeň promluví na chystaných besedách 
vedoucí střediska Pablo Chacón Gil.
• 1. 3. – 16:00, Fara Nejdek
• 27. 3. – 18:00, Vzdělávací centrum Úhlava, Klatovy
• 5. 4. –  20:00 festival Jeden svět, České Budějovice, diskuze o problematice dětí ulice v Jižní 

Americe 
• 10. 4. – 17:30, Komunitní centrum Domažlice
• 8. 10. – 17:30, Městská knihovna v Chebu

Domov pro seniory Bor hledá zdravotní sestru na DPČ
Do příjemného pracovního kolektivu Domova pro seniory Bor, provozovaného Diecézní charitou 

Plzeň, hledáme zdravotní sestru na dohodu o provedení činnosti. Pracovní doba je nepravidel-
ná, zejména jde o pokrytí víkendových služeb. Požadováno je odpovídající vzdělání – alespoň 
střední zdravotnická škola, znalost práce na PC, znalost českého jazyka. Mzda činí 225 Kč/hod.

V případě zájmu se obracejte na vedoucí domova Marii Macoškovou: mobil: + 420 731 433 005, 
e-mail: marie.macoskova@dchp.charita.cz.



Veškeré info najdete 
na našich stránkách. 

Na některé dny je 
nutno se přihlásit.

Pojďte prožít jednotlivé dny Velikonoc 
duchovně a ve společenství.

28.–31. 3. 2024
18–33 let

VELIKONOCE
s DCM

Zelený čtvrtek – Velký pátek – Bílá sobota – Boží hod velikonoční
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Diecéze plzeňská 
11. října – 7. dubna Cesta do svobody: postní duchovní obnova online

Až do konce velikonočního oktávu pokračuje postní duchovní obnova, kterou připravili P. Pavel 
Petrašovský, Vlastimil Kadlec OMI a Jindřich Fencl. Postní obnova zahrnuje část individuální 
a každotýdenní společné online setkání ve skupinkách. Přihlašování již bylo ukončeno.

4.–25. března Velikonoční vzdělávací programy pro žáky základních škol
Biskupství plzeňské pro vás i tento rok přichystalo krátké zastavení a zamyšlení v době před 

Velikonoci. Rádi vás uvítáme v prostorech biskupství (nám. Republiky 35, Plzeň) na velikonočních 
programech pro školy. Více na webu www.bip.cz/vzdelavaciprogram24. Další informace Vám 
ráda poskytne Mgr. Ludmila Němečková (ludmila.nemeckova@bip.cz). 

8.–10. března Postní rekolekce s biskupem Tomášem, Německo, Windischeschenbach
Postní rekolekce s biskupem Tomášem Holubem na téma „Ježíšova pokora… ponížil se až 

k smrti a to k smrti na kříži (Ef 2,8)“. proběhne v krásném exercičním domě Johannisthal. Více 
informací na webu www.bip.cz/reko24.

14. března od 19:00 Oblátská večerní on-line škola
Další ročník oblátské teologické online večerní školy bude probíhá jednou měsíčně od října do 

června vždy od 19:00 do 21:00. Tématem letošního roku je „JPIC aneb Spravedlnost, mír a inter-
grita stvoření“, tedy téma, které je nedílnou součástí naší křesťanské víry a sociální nauky církve. 
Zabýváme se především dvěma textu papeže Františka: Laudato si´a Fratelli tutti, ale dotkneme 
se také otázky tzv. „Františkovy ekonomiky“, křesťanského způsobu dělání politiky apod.

Co se chystá

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz
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22.–23 března, Log in! 2024, Plzeň
Diecézní setkání mladých s otcem biskupem se bude konat o víkendu před Květnou nedělí na 

gymnáziu na Mikulášském náměstí. Je možné přespat z pátku na sobotu nebo se zúčastnit jen 
sobotního programu. Všechny informace najdete na www.dcmplzen.cz. Přihlašování je možné 
do 11. března.

Karlovy Vary
2. března od 14:00 Misijní vyrábění, Stará Role

V sobotu 2. března od 14 hodin se na faře ve Staré Roli pod vedením paní katechetky Majky G. 
koná další ročník Misijního vyrábění.

Každý čtvrtek od 17:30, Setkání „Bible? Vezmi, čti, přemýšlej…“, Žlutice
Tato slova nás oslovila, abychom na faře ve Žluticích dne 22. února 2024 začali pravidelná 

setkání nad biblickými texty. Děkujeme těm, kteří s touto iniciativou přišli a které oslovilo aktu-
ální heslo Diecézní synody: „Mistře, kde bydlíš? Pojďte a uvidíte! (Jn 1,38-39). Zveme každého, 
kdo se chce o Slově života dovědět víc. Setkání každý čtvrtek v 17.30 na žlutické faře. Jste vítáni! 
Sledujte, prosím aktuální informace na našem webu: www.farnostzlutice.cz. Děkujeme! Srdečně 
zve P. Pavel Kavec, moderátor.

Cheb
9. a 10. března, Postní rekolekce, Aš

Po sobotní a nedělní mši svaté proběhne postní rekolekce s P. Vojtěchem Soudským, OP. V so-
botu bude kázat na večerní Mši v kapli a po ní bude mít další promluvu na faře. V neděli bude 
kázat na mši sv. v Aši v 9 hod. a po ní bude mít promluvu na faře. Duchovní obnova není určena 
jen pro ašské. Duchovní obnovy rozvíjejí víru dospělých i dětí a připravují nás na duchovně 
plnější prožití svátků.

Plzeň-město
4. října 2023 – 3. března 2024 Výstava A viděl jsem nové nebe a novou zemi, Plzeň

Ústav dějin umění Akademie věd ČR připravil ve spolupráci se Západočeskou galerií ve 
výstavní síti Masných krámů v Plzni výstavu s názvem „...A viděl jsem nové nebe a novou 
zemi...“ Apokalypsa a umění v českých zemích. Výstava je k vidění od 4. října 2023 do 3. 
března 2024.

6. března – 24. dubna od 18:00 Příprava na život v manželství, Plzeň
Farnost Plzeň u katedrály sv. Bartoloměje zve zájemce o přípravu na manželství k pravidelným 

středečním setkáním na faře (Františkánská 11, vpravo od vchodu do kostela). Více informací 
a přihlášky na adrese petrasovsky@bip.cz.

16. března od 15:00 Medjugorský duchovní večer, Plzeň
Medjugorský duchovní večer s modlitbou za mír se bude konat v kostele Všech svatých 

na Roudné. Program: v 15:00 svědectví, v 16:00 růženec, v 17:00 mše svatá, v 18:00 ado-
race. Celý program bude doprovázen duchovní hudbou z Medjugorje v podání scholy 
Kecharitomene.
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20. března od 19:00, Mše svatá za dárce těl
Slavnostní mše svatá za dárce těl proběhne ve středu 20. března v kostele Nanebevzetí Panny 

Marie v Plzni. Bohoslužbu bude celebrovat biskup Tomáš Holub.

26. března – 21. dubna Výstava Krajiny světla japonského umělce Yasuhira Chidy
Výstava Krajiny světla (Light Scapes) představí tvorbu japonského umělce Yasuhira Chidy v prosto-

rách Muzea církevního umění v Plzni. Minimalistické světelné instalace dokáží velmi silně zapůsobit 
na návštěvníky a dávají vyniknout historickým prostorám i cenným muzejním exponátům. Díla 
Yasuhira Chidy zkoumají témata jako je prostor a nicota, ticho a zvuk, světlo a tma, klid a ruch. Díla 
okouzlí jak náročné profesionály, tak ty, kteří se rádi nechají polapit a unášet silou současného 
umění, aniž by o něm měli nezbytně nějaké hlubší povědomí. Ano, do této skupiny patří i děti!

Yasuhiro Chida je jedním z nejvýznamnějších umělců světelného umění současnosti. Pravidelně 
vystavuje v Evropě, Asii i USA. Ani v Plzni nevystavuje poprvé, jeho díla jste mohli vidět v rámci 
předešlých ročníků festivalu umění a světla BLIK BLIK.

Plzeň-sever
9. března od 18:30 Večer chval, Dolní Bělá

S radostí vás zveme na obnovené „oblátské“ Večery chval, které se letos konají na faře v Dolní 
Bělé. Těšíme se na společenství v modlitbě.

V sobotu 23. března 2024 se od 14 hodin bude konat poutní mše svatá v kostele svatého 
Josefa v Úhercích u Nýřan.

28.–31. března, Pánská jízda s misionáři obláty
S radostí zveme všechny mladé muže (16–30 let), kteří by chtěli letošní velikonoční triduum 

strávit trochu netradičně, sestoupit hlouběji do velikonočního tajemství skrze společně připra-
vovanou a prožívanou liturgii, sdílení, modlitbu a zakusit život a poslání řeholní misijní komunity 
v západních Čechách, aby se neváhali přihlásit na Pánskou jízdu s misionáři obláty. Těšíme se 
na společnou zkušenost velikonoční radosti. Více informací na www.oblati.cz.

Domažlice
Příprava dospělých na svátost křtu. 

Během poslední kanonické vizitace nám bylo doporučeno, aby doba přípravy dospělých 
kandidátů k přijetí křtu trvala aspoň jeden rok. Proto během letošní postní doby zahajujeme 
katechumenát pro dospělé, kteří budou pokřtěni o Velikonoční vigilii v roce 2025. Na první setkání 
zveme v pátek 8. března od 18.00 hod. na faru.

Příprava na svátost manželství.
Všechny, kdo plánují uzavřít v roce 2024 svátostné manželství (církevní sňatek), zveme na setkání 

s přípravou na manželství v neděli 10. března od 14.00 hodin na faře.
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Okénko pro děti

Před tím, než byl Pán Ježíš ukřižován, slavil se svými učedníky večeři, při které zdvihl víno a 
chléb a řekl: „Vezměte a jezte, toto je moje tělo a toto je má krev, která se prolévá za mnohé 
na odpuštění hříchů.“
I pan farář každou neděli v kostele proměňuje chléb a víno na památku toho, že díky Ježíši 
jsou všechny naše hříchy odpuštěny. 

Víš, jak se jmenuje slavnost, při které můžeš poprvé přijmout proměněnou eucharistii?
Barbora Švédová
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Vážení přátelé, čtenářky a čtenáři biblického 
okénka Zpravodaje,

možná sledujete se stejným potěšením jako 
já televizní smyšlené detektivní příběhy hrdiny 
Agathy Christie Hercula Poirota v podání Davida 
Sucheta, kde nečekané řešení přináší často 
sonda do dávnější minulosti života protagonistů: 
pachatelů i obětí. Rád díly sleduji, i když znám 
rozuzlení příběhů, kvůli zpracování hereckých 
výkonů, ztvárnění prostředí i dobrému anglic-
kému humoru.

Dílčí podobnost s tímto žánrem lze nalézt 
v biblickém příběhu o Josefovi (Gn 37. 39–45; 
při širším pohledu 37–50). Na rozdíl od před-
chozích textů, které se skládaly z dílčích epizod 
poskládaných za sebou, je zde souborné napí-
navé líčení přechodu patriarchální Jákobovy 
rodiny do Egypta za synem Josefem a na jeho 
pozvání. V mistrné zápletce v Gn 37 vidíme 
hned tři důvody řevnivosti Jákobových synů 
vůči jejich preferovanému bratru Josefovi: 

jeho udavačství (v. 2), zvláštní oděv (tuniku), 
který mu dal otec (vv. 3–4) a jeho vlastní líčené 
sny, v nichž vládne nad ostatními (vv. 5–11). 
Bratři se proto nepohodlného bratra zbavují 
v situaci, kdy není pod otcovou ochranou, 
a hodí ho do prázdné cisterny (vv. 22.24). 
Pak je Josef bratry nebo obchodníky (podle 
výkladu v. 28) vytažen, odvezen do Egypta, 
a tam prodán do otroctví.

Tam se kvůli křivému nařčení Potífarovy 
manželky dostává do vězení, kde vykládá sny 
i uvězněným faraonovým dvořanům. Když má 
sám farao sen, který nedokážou vyložit mudrci, 
vzpomene si dvořan na hebrejského otroka ve 
vězení a Josef se dostává z vězení přímo na fara-
onův dvůr. Faraonův sen o kravách a o klasech 
se vztahuje k budoucnosti: po sedmi letech 
nadbytku bude následovat sedm let naprosté 
neúrody. Josef doporučuje se na tento stav 
připravit opatřením zásob a je tímto úkolem 
pověřen a vybaven pravomocemi. Když sevře 

Co na to Písmo?

Já jsem váš bratr…  P. Pavel Větrovec
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region hlad, prodávají Egypťané postupně 
všechno i sebe za stravu ze zásobáren.

Nakoupit obilí přicházejí i bratři, kteří Josefa 
vůbec nepoznávají. Ten je vystaví komplikované 
a odstupňované zkoušce. Nejprve je nařkne ze 
špionáže a uvězní je, pak jich většinu propustí, 
ale nechá jim potajmu vrátit jejich stříbro a dá 
podmínku, že příště musejí vzít s sebou i Ben-
jamína, který zůstal doma s otcem.

Při druhém setkání je mnohem vstřícnější, 
ale použije lsti, aby se Benjamín dostal kvůli 
podezření z krádeže stříbrnému poháru do 
stejně izolované pozice, v jaké byl před dese-
tiletími Josef bratry odvržen a unesen nebo 
prodán. Co udělají bratři? Jako jeden muž se 
v této situaci ohrožení odeberou zpátky na dvůr 
egyptského vezíra, za kterého Josefa považují, 
a Juda pronese k vezírovi, za kterého Josefa 
právem považuje, nejdelší lidskou přímou řeč 
v knize Genesis 44,18–34. V ní uhlazenou formou 
zrekapituluje události, důležitost Benjamína 

pro bratry, otce, ale i pro vezíra, který ho přece 
chtěl vidět. Josef tak poprvé slyší, jak jeho otec 
reagoval na jeho ztrátu.

V závěru řeči nabídne Juda sám sebe do 
otroctví v náhradu za chlapce, na kterém jeho 
otec lpí celou duší. Josef zde může ukončit 
zkoušku bratří, protože dokázali svou vnitřní 
proměnu a zralost. Pak Josef odhalí vyděšeným 
bratrům svoji identitu, a přiměje je k tomu, aby 
i s otcem sestoupili do Egypta, a tam se usídlili 
jako pastýři v kraji Gošen. Tam zůstávají až do 
smrti a pohřbu Jákoba i Josefa (obojí v Gn 50). 
Za zmínku stojí, že Josef v Gn 45,7–8 bratřím 
sděluje, že ne oni, ale Bůh ho poslal do Egypta, 
aby zachoval život mnoha lidí.

Milé čtenářky a milí čtenáři, snažil jsem se 
popsat nit příběhu co nejjasněji, přesto je 
mnohem lepší si ten barvitý a dojemný příběh 
přečíst v Písmu celý a pomalu. Asi zjistíte to, co 
já, že se nás týká více, než bychom si asi přáli, 
ale taky, že není nikdy pozdě na nápravu vztahů.
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Církevní gymnázium

„Kvarty Církevního gymnázia prožily projektový 
den zaměřený na téma holokaust, v jehož rámci 
jsme si mimo jiné připomněli 79. výročí osvobození 
koncentračního tábora v Osvětimi. Den jsme 

strávili netradičním způsobem, „vykašlali“ jsme se 
na běžnou výuku a naším cílem se stalo správně 
porozumět pojmům identita a uprchlictví, které 
se s krutými dějinami pojí více, než se na první 

Střípky z církevních škol 
plzeňské diecéze…
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pohled může zdát. S komentáři typu: ,,Páni!“ či 
,,Wow!“ jsme se podívali na osudy jak neznámých 
lidí, tak i známých osobností, například jsme 
si přiblížili příběh Anny Frankové a její rodiny. 

Myslím si, že ačkoliv byl den pojat netradičně, 
každý si z něho odnesl něco nového, ať už nově 
nabyté vědomosti nebo porozumění a schopnost 
empatie.“ Michaela Krčková, 4.A

Mateřská škola kardinála Berana

Dny otevřených dveří MŠ kardinála Berana 
proběhnou: 12. března 9:00–15:00 na Borech (do-

časně na adrese Klatovská 200, Plzeň) a 14. března 
9:00–15:00 na Košutce (Žlutická 2, Plzeň).

Církevní ZŠ a SŠ
Masopust pojali na Církevní základní a střední 

škole v Plzni tradičně – uspořádali pro žáky 
maškarní. Krásné a originální masky byly pro 
všechny zúčastněné velkým zpestřením.



Synodní novinky

Podrobné informace k synodě najdete na
synoda.bip.cz.
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• Modlitební síť – Zveme všechny k zapojeni 
se do modliteb sítě za diecézní synodu. 
Každý je zván k osobní modlitbě či ve 
společenství. Těm, kteří se chtějí zapojit do 
této sítě zahrnující přímluvce z naši diecéze 
a modlit se za synodu tam, kde žijí, a ozvou 
se nám na mail synoda@bip.cz, budeme 
jednou měsíčně zasílat úmysly k modlitbě 
za synodu na příslušný měsíc.

• V únoru byli jmenováni synodní delegáti 
z farností. Tito delegáti budou diecézní 
pastorační radou a ekonomickou radou 
diecéze potvrzeni 11. března a následně 
oficiálně představeni ve svých farnostech 
při nedělní liturgii s požehnáním. 

• Probíhá následné jmenování synodních 
delegátů v řeholních komunitách a dalších 
uskupeních.

• 23. března 2024 proběhne první informač-
ní a formační setkání všech synodních 
delegátů v Plzni – Liticích. Program bude 
zahrnovat setkání s biskupem Tomášem, 
požehnání ke službě synodních delegátů, 
hlubší uvedení do role synodního delegáta 
během roku i při podzimním generálním 
shromážděním synody v Johannisthalu (25. až 
28. října 2024), seznámení se s podklady pro 
fázi naslouchání v diecézi (duben až červen) 
a společnou modlitbu za celé naše synodní 
putování.

Ptáme se členů synodní rady
Formace delegátů: Zuzana Lášková a Vlastimil Kadlec

Co pro vás osobně znamená diecézní synoda 
a kam by nás měla dovést?

V: Pro mě v současnosti znamená hlavně 
hodně práce navíc. Ale je to příležitost, za kterou 

jsem vděčný, protože už samotná spolupráce 
v týmu je pro mě takovou osobní synodou, kdy 
se učím synodně přemýšlet, synodně jednat 
a kde se na vlastní kůži snažíme dělat to, co 
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chceme předávat všem účastníkům synody: 
naslouchat si a umět také někdy upozaďovat 
svoje přesvědčení. Určitě v hlavě nemáme nějaké 
konkrétní výsledky, k nimž bychom měli dojít. 
Synoda byla samozřejmě vyhlášena s určitým 
záměrem, ale jak se pak konkrétně uskuteční, 
to je otázka společné cesty nás všech. Navíc 
doufám, že nám tu cestu Duch svatý pěkně 
zamotá a dovede nás k nějakému překvapení.

Z: Taky myslím, že pustit na chvilku kormidlo 
a nechat řídit Ducha svatého nás může dovést 
úplně jinam, než si myslíme, ale o to víc se na 
to těším a jsem fakt napjatá. Pro mě je synoda 
asi hlavně takové šťouchnutí přiznat se k tomu, 
že to, jak církev vypadá, jak funguje a jak se 
v ní druzí cítí, je i moje zodpovědnost. Moc 
doufám, že nás synoda dovede k vděčnosti 
za to, co všechno máme, a naučí nás vnímat 
různorodost jako bohatství, ne jako překážku.

Váš úkol je formace delegátů, co konkrétně 
si pod tím máme představit?

Naším úkolem je především předat delegátům 
všechny podstatné informace a snad i nějaké 
dovednosti týkající se hlavně základních principů 
synody, konkrétních synodních jednání a metody 
rozhovoru v Duchu. Co ale vnímáme jako neméně 
důležité, je se navzájem povzbuzovat k vytváření 

společenství mezi námi. Oba máme osobní 
zkušenost toho, že to, co nás dokáže nejvíce 
zformovat, posunout dopředu, nastavit zrcadlo, 
proměnit i obrátit, je společenství. Máme před 
očima hodně inspirující fotku ze zasedání synody 
o synodalitě v Římě, kde jsou po celé aule Pavla 
VI. rozmístěny kulaté stoly, u nichž po menších 
skupinkách sedí laici, kněží, ženy, kardinálové… a 
diskutují spolu. Nikdo pak po prvním generálním 
shromáždění nemluvil o strhujících výsledcích 
hovorů, ale o svědectví tohoto naslouchajícího a 
různorodého společenství. Taky chceme po očku 
hlídat, aby naše setkání nebyla pro delegáty jen 
dalším zatěžujícím úkolem, ale aby je společná 
práce bavila a dělala jim radost.

S čím se na vás mohou delegáti obrátit? Je 
reálné ke každému přistupovat individuálně?

Mohou se na nás obrátit snad s čímkoliv, co se 
synody týká, ale je třeba říct, že tu pro ně nejsme 
jen my dva, ale celý synodní tým a další členové 
rady. Také existuje synodní mail synoda@bip.cz, 
z něhož na došlé dotazy odpoví vždy ten nej-
povolanější. Počet delegátů je opravdu veliký, 
ale věříme, že se v této mase neztratíme jako 
osoby a že i naše vztahy a rozhovory budou co 
nejosobnější. A jak už jsme zmínili, věříme v to, že 
formovat se budeme hlavně navzájem a spolu.



12.–14. 4. 2024 12–20 let

info a přihlášky: dcmplzen.cz/akce

témátko
vaření
tvoření
modlitba

sdílení
procházka

přátele
hry

Pane, řekni jen slovo...
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Připravované akce:
Log in!

Diecézní setkání mladých s otcem biskupem proběhne 22.–23. 3. 2024 v Plzni.

Velikonoce s DCM
Pro všechny mladé od 18 let nabízíme možnost strávit Velikonoce společně s DCM a vysoko-

školským spolčem HORA. Je možné se účastnit všech dní od Zeleného čtvrtka až do Božího 
hodu, nebo jen některých. (Na čtvrteční sederovou večeři a nedělní slavnostní oběd je nutné se 
přihlásit.) Vše potřebné najdete na našem webu.

beYOUtifull
Jarní holčičí víkend proběhne 12.–14. 4. 2024 na DCM Plzeň. Mottem tohoto víkendu je Pane, 

řekni jen slovo… v témátku a při modlitbách se budeme zabývat uzdravením, odpuštěním, se-
bepřijetím a (nejen) Boží pomocí. Dále nás na programu čeká jako již tradičně společné vaření, 
tvoření, hry, sport, povídání a třeba film… prostě pohodový holčičí čas.

DCM  
Diecézní centrum mládeže

DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz
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Pravidelná setkávání:
• V úterý od 17:00 se na faře ve Starém Plzenci setkává spolčo od 12 let, které vede Oťák OMI.
• V úterý od 19:00 se na DCM setkává Společenství sv. Josefa, určené především pro mladé 

pracující.
• Ve středu od 19:00 je v kostele NPM studentská mše sv. (možnost svátosti smíření od 18:45).
• Ve středu od 20:00 se ve farním sále ve Františkánské ulici setkává Vysokoškolské společen-

ství HORA. Více o jejich programu najdete na FB „Vysokoškolské společenství HORA v Plzni“.
• Ve čtvrtek od 17:00 se na DCM setkávají mladí ke společné modlitbě, kterou vede Oťák OMI.

Léto 2024
Přihlašování na naše letní akce najdete na webu www.dcmplzen.cz/akce

• Quest: 21.–27. července 2024
• Minitab: 17.–24. srpna 2024
• Creative: 30. srpna – 1. září 2024
• Celostátní setkání animátorů (CSA): 12.–17. srpna. 2024 v Kroměříži

Animátor je (mladý) člověk, který se setkal s Ježíšem, rozhodl se pro cestu víry a směřuje svůj 
život podle evangelia; je aktivní ve farnosti/vikariátu/diecézi a vede činnosti křesťanské mládeže, 
nebo při nich pomáhá. Animátor vnáší Božího ducha do míst, kam ho/ji Bůh poslal. CSA není 
pouze pro mladé, kteří absolvovali animátorský kurz, ale pro všechny,  kteří v církvi pracují s 
dětmi a mládeží. 
• Fotky z našich akcích najdete na dcmplzen.cz/fotky a na našem FB a IG.
• Více o všech našich akcích včetně přihlašování najdete na dcmplzen.cz/akce.
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Knižní a jiné novinky
V těchto dnech si u nás můžete zakoupit velikonoční svíce a paškálky, kvalitní bio čaje od značky 

Sonnentor a mešní vína z vinařských znojemských sklepů Ampelos, Rajhradské klášterní, Znovín, 
Maršovice - Františkánské víno, Arcibiskupské zámecké víno Kroměříž, Ostrožovič z oblasti Tokaj aj.

Nově jsou v nabídce ručně vyrobené keramické sošky od příbramské firmy Keramika Celina s.r.o.

Nové srdce, nový život Angelo Scarano 

Občerstvení pro duši na dobu postní a velikonoční Průvodce postní 
a velikonoční dobou – od Popeleční středy až po slavnost Seslání 
Ducha Svatého – obsahuje stručný výklad biblických textů na daný 
den a podněty k využití Božího slova v našem životě.

Postní doba nás zve a burcuje k obrácení. Boží slovo zde působí 
jako lék, světlo i pokrm. V době velikonoční je posilována naše víra ve 
Vzkříšeného a odhalují se nám různé aspekty nového života přijatého 
ve křtu. Během Letnic pak rozjímáme, kdo je Duch Svatý a jak v nás 

působí. Knížka nám tak umožňuje intenzivněji 
prožívat těsné sepětí mezi liturgickým slavením, hlubokým tajemstvím 
Velikonoc a naší konkrétní situací.

40 dní v Boží přítomnosti –  
Modlitební příručka ke knize  
Emočně zdravá spiritualita Peter Scazzero

Modlitební příručka volně navazuje na knihu autora, která nedáv-
no vyšla pod názvem Emočně zdravá spiritualita (Paulínky 2022). 
Vede nás k tomu, abychom se aspoň dvakrát denně dokázali na 
chvilku zastavit a ztišit před Boží tváří – s cílem žít své životy daleko 

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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víc a vědoměji ve vztahu s Bohem, s Ježíšem. Texty jsou stručné, ale velmi výživné, vždy 
zakončené otázkou „na tělo“. Cílem není přidat si další pobožnost někam na okraj svého 
nabitého programu, ale naučit se častěji vracet do životodárného ticha s Bohem, což může 
radikálně proměnit naše srdce i celý náš život (včetně služby druhým): to se ostatně přiho-
dilo i autorovi, proto už více než dvacet let neúnavně předává tento svůj objev křesťanům 
po celém světě.

Carlo na dálnici do nebe Příběh 
blahoslaveného Carla Acutise  
Marianna Čaučíková

Jak vypadá Boží království? Proč musel Ježíš zemřít? Je Duch Svatý 
jako holubice? Mám i já svého anděla? Každý z nás má v zásobě 
hodně otázek o Bohu, na které by chtěl znát odpovědi. Měl je i Carlo 
Acutis, italský kluk, jenž zemřel ve věku patnácti let a kterého papež 
František nedávno blahořečil. Carlo měl rád všechny lidi, nezištně jim 
pomáhal a nadevše miloval Boha. Tajemství eucharistie jej oslovovalo 
natolik, že Pána Ježíše přijal do srdíčka v prvním svatém přijímání již 
jako sedmiletý.

S Bohem na samotce Richard Wurmbrand

„Je to mimořádně pozoruhodná, snad nejpozoruhodnější 
kniha, kterou jsem kdy četl,“ prohlásil svého času renomovaný 
anglikánský teolog a novozákonní překladatel J. B. Phillips 
a dodal, že „sám Richard Wurmbrand musí být nepochybně 
jedním z nejpozoruhodnějších křesťanů naší doby.“ Během tří 
let strávených v podzemní cele neviděl autor této knihy slunce, 
hvězdy ani modrou oblohu a kromě svých trýznitelů nezahlédl 
jinou lidskou bytost. V době zoufalství a duchovních zápasů však 
také zažíval mimořádným způsobem Boží přítomnost a zakoušel 
vítězné okamžiky své víry v Krista. Součástí jeho strategie, jak 

v tomto boji obstát, se postupně stávalo i sestavování vězeňských kázání. Třebaže neměl 
čím ani na co psát, díky své fenomenální paměti si tato kázání vryl natrvalo do mysli. 
V této knize jsou pak zaznamenána.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Březnová otevírací doba
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:30
Úterý, pátek:  8:30–16:30
Sobota:   9:00–12:00
Ve dnech 27.3 a 28. 3. otevřeno  
8:00–18:00 h. Od 29.3.–1. 4. ZAVŘENO

Provoz prodejny a aktuální novinky z Kar-
melitánského knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku nebo na webovém 
portálu eshop.cirkev.cz.



36 Z dopisů našich čtenářů

Pracuji jako psycholog u vězeňské služby 
17. rokem, poslední rok už jenom 2 dny v týdnu 
a  mohu potvrdit řečená slova pana kaplana 
Miroslava, o přijetí darů ve službě a jejich 
rozdávání. Moje věznice s vysokým stupněm 
zabezpečení, je umístěna v Karlovarském kraji, 
který prožil vysídlení Němců, pochod smrti, 
politické vězně a zabydlení novými obyvateli 
po roce 1950, kteří z větší části nepřinesli do 
tohoto kraje Boží řád, ale ne-řád.

Svou práci psychologa jako státního zaměstnance, 
vnímám tak, že stát je klientem, kde odsouzení 
ale i zaměstnanci jsou zakázka ze stranu státu. 

Mám i psychoterapeutické vzdělání a podílím 
se z větší části na terapeutických programech  
se zakázkou – snížení recidivy u vězňů. Ale jak 
říká pan kaplan Miroslav, cesty resocializace 
hledají odborníci i laici po celém světě řadu let.

V mém případě stát neočekává ode mne služ-
bu v hlásání Božího slova. A s mým nicotným 
teologickým vzděláním ani církev. 

Pro mne jako věřícího člověka, který je zakoře-
něn  v církvi, je klientem nadále stát, ke kterému 
patří i zaměstnanci věznic. Musím podotknout, 
že vězeňské prostředí je z psychologického a  du-

Z dopisů našich čtenářů

Tato úvaha je reakcí na článek uvedeném ve  Zpravodaji plzeňské diecéze č. 2/24 „Roz-
hovor s vězeňským kaplanem P.Miroslavem Dítě.“ Pokud i vy chcete reagovat na obsah 
Zpravodaje, své postřehy můžete zasílat na e-mail zpravodaj@bip.cz.



chovního hlediska významně toxické prostředí, 
kde pracují z největší části lidi, kteří se k Bohu 
nehlásí a kteří Boha neznají, a tak dlouhodobým 
působením v tomto prostoru, se sami infikují 
a mimovolně přenáší své jednání pod lidskou 
důstojnost do svých rodin a širšího sociálního 
okolí. A jelikož v tom samém městě pracuji i jako 
školní psycholog, vnímám to v reálu a zřetelně. 

Myslím si, že to platí pro všechny zaměstnance, 
kteří nepracují jenom ve vězeňském systému, 
ale s lidmi, kde je těžký hřích, utrpení, bída, 
osamocenost, nemoci, smrt a bezbožnost.

V rámci začínající synody mne stále více oslovuje 
zakořenění v církvi „která je představována jako 
všeobecná svátost spásy a Božího lidu putujícího 
dějinami pod vlivem Ducha svatého“1. My co 
jsme byli pokřtěni, a tak zakořeněni v této církvi, 
nežijeme zde pro sebe, ale pro druhé, jsme 
Bohem posílání do světa, který může být jak 

farnost, tak i naše pracovní prostředí, ale stále 
se v tomto světě učíme žít. Vzorem nám jsou 
všichni, kteří od vzniku církve, církev milovali 
a položili za ni život. 

„Církve, která je pokračováním v díle Ježíše 
Krista a ne v dodržování zákonů a předpisů. 
Snažíme se pochopit dění ve světe, ale i životní 
cesty bližního a učit se od světa přijímat to, co 
lze sloučit s evangeliem. To znamená naučit 
se vnímat realitu, i když s ni nemohu souhlasit, 
ale na druhou stranu s věrností evangeliu, se 
pohybovat v reálném světě, tj. aplikovat evan-
gelium v reálném světě.“2

I když není mé poslání, abych hlásala Slovo 
Boží, naše postoje laiků, naše snahy a činy 
vychází z víry křesťana, který byl ponořen do 
Jeho smrti a byl vzkříšen mocí a láskou Boží ve 
svém křtu, tj. být prodlouženou rukou Kristo-
vou pro tento svět. Moje zkušenost jak pomoc 
životu u lidí, kteří se k víře nehlásí, lze chápat 
jako: „preevangelizační činnost – jako pomoci 
k životnímu pohybu člověka, „infikovaného“ 
hříchem, ale stvořeného k Božímu obrazu, 
k vymanění z moci zla / záchrana, vykoupení 
Ježíšem Kristem, k životu z ducha a k dosažení 
Boha jako definitivního životního cíle na konci 
života.“3  

Dle mého názoru – i když ovoce své víry nikdy 
v životě nemusím vidět.

Proto i tento článek končím slovy Aleše 
Opatrného /Stůl slova, cyklus B, Karmelit. 
nakl. 1996/: „modlitba sjednocující s Ježíšem, 
modlitba sjednocující s Otcem – to je naprosto 
podstatná součást Ježíšova života. A to je také 
nezbytným úkolem církve - při „napravování“ 
světa či církve, nevynechat podstatnou část 
úkolu, kterou církev od Krista převzala.“

PhDr. Irena Vykoupilová
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1,2,3 Čerpáno z knihy „Pastorální teologie, včera, dnes a zítra“ Aleš Opatrný. Nakladatelství Pavel 
Mervart 2023



Název kapitoly

2/24
2. 3. 11:00 – Litoměřice, biskupské svěcení 

P. Stanislava 

5. 3. 13:00 – Meclov, Domov sv. Vavřince, 
setkání s klienty

9. 3. 10:00 – Teplice, Zámecké náměstí 
71/9 (fara), přednáška o Turínském 
plátně

13. 3. 13:00 – Bor u Tachova, Domov senio-
rů, Přimdská 501, setkání s klienty

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

 Titulní fotografie: Jiří Strašek. Další fotografie v tomto vydání: Jiří Strašek, Václav Beneš, Soňa Pikrtová, archiv  CG Pl-
zeň, Církevní ZŠ a SŠ Plzeň, MŠ kardinála Berana. Ilustrace „Okénko pro děti“: Barbora Švédová.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Těšíme se na vaše příspěvky.

23. 3. 9:00 – Litice, setkání delegátů Diecézní 
synody



22.–23. 3.
2024 v Plzni

Více info
a přihlášky:
dcmplzen.cz



3/24

2. 3. 11:00 – Litoměřice, biskupské svěcení 
P. Stanislava Přibyla

3. 3. 10:00 – Klatovy, kostel Neposkvrně-
ného početí Panny Marie a sv. Ignáce, 
mše sv. na závěr vizitace

8.–10. 3. Německo, Johannisthal, diecézní 
rekolekce

11. 3. 18:00 – Plzeň, Diecézní pastorační rada

18. 3. 20:00 – Online přenos „Live s bisku-
pem“

20. 3. 18:00 – Plzeň, kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, mše sv. za dárce těl

21. 3. 11:00 – Plzeň, žehnání piva Pilsner 
Urquell pro papeže

22. 3. Chodov, kanonická vizitace farnosti

23. 3. Plzeň, setkání mládeže s biskupem Log in

 Litice, setkání synodních delegátů

24. 3. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifi kální mše sv.

28. 3. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, Missa chrismatis

 18:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, mše na památku Večeře Páně

29. 3. 8:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, ranní chvály

 16:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, Velkopáteční obřady

30. 3. 8:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, ranní chvály a obřad Eff atha

 20:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, Velikonoční vigilie

31. 3. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifi kální mše sv. na slavnost 
Zmrtvýchvstání Páně

 16:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifi kální nešpory

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1× měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědný redaktor: Pavel Říha – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
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